
 المستخلص

 ( تلقي النقاد المعاصرين لنظرية الإيقاع الشعري في المدونة النقدية القديمة) البحث بعنوان 

إنَّ من أهمِّ أركان القصيدة الإيقاع بكُلِّ مكوِّناته، وأنماطه، لهذا فقد اهتممَّ بدراتتمه النقتاد الَّتذين كمبتوا فتي       

يدرس الكيفيات، والآليَّات المي مِن خلالها تلقَّى النقاد المعاصرون الشِعر تنظيرًا، وتطبيقًا، ولذلك فإنَّ البحث 

 .نظرية الإيقاع الشعري في النقد القديم

وبناءً على متا تقتدَّف فتإنَّ الممهيتد يقتوف بموفتيي مفتاهيم المتنهل والمصتطلحات الكبترم المتي يقتوف عليهتا              

وض وتطتورر،، ودراتتة الإيقتاع متن ختلا       دراتتة العتر  : البحث الذي يمأتَّس على ثلاث ركائز مهمَّتة، وهتي  

تستتهم فتتي رتتتم الإيقتتاع   ؛ إذ أن البلاغتتة البلاغتتةعلاقتتة الإيقتتاع ب  المعالجتتة النقديتتة النظريتتة، وأخيتترًا دراتتتة  

 .وبنائه الشعري

 :تأتي على النحو المالي فصو  ةثلاثعلى البحث  وزعولقد ت

رأت علتى العتروض والإيقتاع فتي     الفصتل المحتور ت المتي طت     درس هتذا يت و، نشأة العروض وتطتور،  .1

مرحلةِ ما قبل الخليل، ثم مرحلة الخليل، وبعد ذلك تأتي المرحلة المي أعقبت الخليل، وهذ، المرحلتة  

 .تمَّسم بالجمع بين العروض والرؤم النقدية المُقمرَحة للإيقاع الشعري

 هتذا الفصتل  تيعالل ، ولنظرية الإيقاع الشعري تكون النظرية الإيقاعية، وندرس فيه الأتاس النقدي .2

الحد الشتعري وعلاقمته بالإيقتاع، وكتذلك علاقتة المعنتى بالإيقتاع، وأخيترًا علاقتة ا نفعتا             موفوع

 .النفسي بالإيقاع

في الفصل الثالث الذي جاء في  المنحى البلاغي وإتهامه في بناء الإيقاع وقد تمت دراتة هذا المنحى .3

.اع، وعلاقة المناتب بالإيقاع، وأخيرًا علاقة المكرار بالإيقاععلاقة البديع بالإيق: ة مباحث وهيثثلا
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Abstract 

Rhythm is a fundamental aspect of poetry and all its components and types. 

Therefore, it was a major theme among old literary critics who were interested in 

the theory and applications of poetry. The current research studies methods and 

mechanisms through which contemporary literary critics received the theory of 

rhythmic poetry in old literary criticism . 

The introductory section introduces the main methodological concepts and 

terminology used in the current research, which is based on three main topics: 1) 

the study and development of prosody, 2) the study of rhythm through literary 

critical theory, and 3) the study of rhetoric as contributing to building poetic 

rhythm. Each of the following sections deals with each topic . 

The first section discusses the transformation that occurred to poetic prosody 

and rhythm before, during, and after Al-Khaleel. The latter, after Al-Khaleel, is 

characterized by combining prosody and the suggested explanations to poetic 

rhythm . 

The second section is about criticism. It discusses poetry and its relation to 

rhythm, the relationship between meaning and rhythm, and the psychological 

aspects of rhythm. 

The Third section focuses on rhetoric. It discusses how Al-Badie (eloquence), 

textual proportionality and repetition are related to rhythm. 
 

 


